
جامعه شناس��ي حقوقي، عالم و مطلع بود. اين توانايي 
در پيش نويس قانون اساس��ي اي که ايش��ان نوش��ت، 
کاملًا مشهود اس��ت. اين پيش نويس 36 اصل داشت و 
در مجلس خبرگان اصلاحات زي��ادي روي آن صورت 
گرفت، اما اص��ل و چارچوب علمي و دقيقي داش��ت. 
متأسفانه خيلي ها در اين کش��ور همينطور الکي لقب 
استاد و دکترا يدک مي کشند و شأن اين جايگاه ها زير 
سؤال رفته است. حتي کساني با فوق ديپلم هم با اسم 
دکترا کار مي کنند! به آقاي خاتمي هم مي گفتند: دکتر، 
در حالي که ايشان حتي دوره فوق ليسانس الهيات را هم 

نيمه تمام رها کرد! 
مهم ترين نکته در شخصيت سياسي بني صدر 
مخالفت صريح او با اصل ولايت فقيه بود. در 

اين باره چه خاطراتي داريد؟
نه تنها او، چند تن ديگر هم- که حالا ادعاي طرفداري 
از اصل ولايت فقيه را دارند- آن موقع مخالفت کردند. 
بعضي ها هم مي گفتند: ولي فقيه نبايد همه اختيارات 
را داشته باش��د. بعضي ها هم فوق العاده روي اين اصل 
اصرار مي کردند. يکي شان خود من. من از سال 48 که 
امام در نجف بحث ولايت فقيه را مطرح کردند، ولايت 

فقيه درس مي دادم. 
کجا؟

در شهرهاي مختلف از جمله در قم. من از سال 53 در 
دارالتبليغ قم درس مي دادم. شاگردانم هنوز هستند و 

آثارشان گواه اين مدعاست. 
چرا نگذاش�تند ش�هيد آيت به تدريس در 

دارالتبليغ ادامه بدهد؟
اين روزها خيلي ها که مي خواهند خودشان را انقلابي 
دوآتيشه نش��ان بدهند، دروغ هاي عجيب و غريبي را 
به هم مي بافند و حرف هاي تحريف شده اي مي زنند. از 
جمله صفاتي را به آيت الله شريعتمداري نسبت مي دهند 
که در او نبود. من در عمرم حت��ي يک دقيقه هم مقلد 
آقاي شريعتمداري نبوده ام، ولي انصاف هم چيز خوبي 
است. ايشان اساساً آدم خوش خلق و ملايمي بود و اهل 
اينجور کارها نبود که به کس��ي اجازه ندهد که درس 
بدهد. وقتي خود مرا براي تدريس در دارالتبليغ دعوت 
کردند، با دو سه نفر، از جمله شهيد مطهري - که مدت 
کوتاهي شاگردي ش��ان را کرده بودم- مشورت کردم. 
ايشان گفت: چند ساعتي در هفته در آنجا درس بده! من 
هم هفته اي يک بار به قم مي رفتم و در دارالتبليغ دوتا 
کلاس درس داشتم. آيت الله سبحاني هم در آنجا درس 
مي دادند و با ايشان هم مشورت کردم. بعد از يک سال 
تدريس در آنجا، از من درباره سطح سواد و شيوه تدريس 
مرحوم آيت سؤال کردند و من گفتم: صاحب نظر و خوب 
اس��ت و دعوتش کردند و آمد. خود من تا نزديکي  هاي 
انقلاب، در دارالتبليغ درس مي دادم. وقتي امام به ايران 

تشريف آوردند و من متوجه ش��دم که ايشان در مورد 
دارالتبليغ نظر موافق ندارن��د، از آنجا بيرون آمدم. من 
و مرحوم مطهري غير از دارالتبليغ، در جاهاي مختلفي 
مثل »موسس��ه در راه حق« آيت الله مصباح هم درس 
مي داديم. همينطور آيت الله س��بحاني و مرحوم آيت. 
درس دادن در دارالتبليغ که از شأن کسي کم نمي کند. 
از شهيد مطهري نزديک تر به امام نداشتيم و امام درباره 
ايشان فرمودند: مطهري پاره تن من است و ايشان هم 
در آنجا تدريس مي کرد. بعد که متوجه شديم امام موافق 
نيستند، ديگر در آنجا درس نداديم و من ديگر مطلقاً، 

آقاي شريعتمداري را نديدم. 
اشاره کرديد که شناخت شما از شهيد آيت 
قبل از انقلاب، بيشتر ماهيت نظري و علمي 

داشت. اين شناخت چگونه حاصل شد؟
قبل از انقلاب شناخت آدم ها، مثل حالا سخت نبود. آن 
روزها دو تيپ آدم بيشتر نداشتيم. يا متدين و اهل نماز 
يا بي دين. کسي اين وسط ها نمي چرخيد. الان همه با 
هم قاطي شده اند و تشخيص واقعاً مشکل شده است. 
آن روزها يا اهل مبارزه بودي و س��روکارت با س��اواک 
و دس��تگيري و زندان بود يا نبودي و کلًا به اين کارها 
کاري نداش��تي. من مرحوم آيت را نمازخ��وان و اهل 
عبادت مي ديدم، هرچند س��اواک خيلي سعي کرد به 
او وصله هاي ناجوري بچسباند. من هيچ وقت انحرافي 
را در آيت احس��اس نکردم. بعدها هم ک��ه به مجلس 
خبرگان آمد، ديدم که واقع��اً اصل ولايت فقيه را قبول 
دارد، در حالي که بس��ياري از به اصط��لاح خودي ها، 
اين اصل را قبول نداشتند يا دست کم ولايت مطلقه را 
قبول نداشتند. آيت بسيار اهل مطالعه و تيزهوش بود 
و مسائل را خيلي خوب درک مي کرد. امثال من و آيت 
که کلاهي بوديم، وقتي با شور و حرارت از اصل ولايت 
فقيه دفاع مي کرديم که از نظ��ر خيلي ها، عجيب بود. 
اگر يک روحاني از اين اصل دف��اع مي کرد، طبيعي به 
نظر مي رسيد، ولي وقتي يکی به قول آنها فکلي دراين 
باره حرف مي زد، همه تعج��ب مي کردند. واقعيت اين 
است که وقتي مرحوم آيت با آن شور و حرارت و قوت از 
اصل ولايت فقيه دفاع مي کرد، بعضي از آقايان خجالت 
مي کش��يدند که چطور يک غيرروحان��ي دارد اينطور 
براي به تصويب رساندن اين اصل تلاش مي کند و آنها 

ساکت هستند! 
شهيد آيت در مجلس خبرگان از اصل ولايت 
فقيه دفاع جانانه اي ک�رد، در حالي که حتي 
برخي از نمايندگان با اين اصل مخالف بودند. 
از ش�رايط آن برهه و وضعيتي که پيش آمد 

برايمان بگوييد.
مرحوم آيت حقيقتاً به اين اصل اعتقاد داشت و نهايت 
سعي خود را کرد. يکي از روحانيوني که به  شدت با اصل 

ولايت فقيه مخالفت مي کرد، شيخ علي تهراني بود که 
من با او بر سر اين موضوع، دست به يقه شدم! موضوع 
ديگر رئيس جمهور شدن زنان بود که شيخ علي تهراني و 
امثال مقدم مراغه اي از آن دفاع مي کردند. من از کودکي 
مطالعات طلبگي داشتم و حتي بعد از انقلاب خيلي ها 
به من اصرار کردند که معمم بش��وم، ول��ي نپذيرفتم. 
ش��يخ علي تصور مي کرد که من فکل کراواتي هستم 
و هيچ چيزي درباره تاريخ و احکام اس��لام نمي دانم و 
س��عي مي کرد از اين جنبه، مرا مرعوب کند. در مورد 
رئيس جمهور ش��دن زن ها هم س��روصداي زيادي راه 
انداخت. من با او بحث کردم که اين امر در اسلام سابقه 
ندارد و حضرت رس��ول)ص( هيچ وقت به دخترشان يا 
يکي از زنانشان نفرمودند که شما جانشين من هستي! 
شيخ علي اصرار داشت که نخير. اينطور نيست و سند 
داريم ک��ه مي فرمودند. گفتم کاري ندارد، س��ندش را 
بياوريد. مي گفت: اينجا ندارم. در مش��هد است، وقتي 
به مش��هد رفتم، مي آورم! گفتم: مانعي نيست، منتظر 
مي شويم که شما به مشهد بروي و سند را بياوري! يکي 
دو بار رفت به مشهد و برگشت و من سند را طلب کردم 
و گفت: اين دفعه يادم رفت، دفعه بعد مي آورم. گفتم: 
من طلبگي کرده ام و تا جواب نگيرم، دس��ت از سرت 
برنخواهم داش��ت. خلاصه آنقدر پيله کردم تا بالاخره 
دست به يقه شديم! آقاي منتظري از آن بالا آمد پايين 
و گفت: قائمي! تو را به پيغمبر دست بردار! گفتم: ايشان 
تصور کرده همين که بگويد س��ند داريم، تمام است و 
من دست از س��رش برخواهم داشت. از اين حرف هاي 
بي مبنا زياد مي زد. به نظر من خيانت هاي زيادي کرد، 

آن هم عمدي. 
بالاخ�ره بني صدر به اصل ولاي�ت فقيه رأي 

داد يا خير ؟
خير، مجلس خبرگان دو در شرقي و غربي داشت. موقعي 
که مي خواس��تند درباره اصل ولايت فقيه رأي گيري 
کنند، او از در غربي بيرون رفت! من با چشم هاي خودم 
ديدم که اين کار را کرد. به همين دليل وقتي کانديداي 
رياس��ت جمهوري و بعد هم رئيس جمهور شد، براي 
من بسيار اس��باب تعجب بود که کس��ي که مهم ترين 
اصل قانون اساس��ي کش��ورش را قبول ندارد، چطور 
رئيس جمهور آن کش��ور مي ش��ود؟ آن روز عده اي از 
روحانيون هم به اي��ن اصل رأي ندادن��د. پس فردا که 
بني صدر به مجلس آمد، از او پرس��يدم: چطور شد که 
موقع رأي گيري س��ر اصل ولايت فقيه گذاش��تي و از 
مجلس بيرون رفتي؟ گفت: من در مش��هد سخنراني 
داشتم و بايد به پرواز مي رسيدم! گفتم با دو سه دقيقه 
منتظر ماندن و رأي دادن، پروازت دير نمي شد. به جاي 
جواب دادن به من خنديد! او از همان ابتدا به اين اصل 

اعتقادي نداشت. 

موقعي که شهيد شد و جنازه اش را به 
مجلس آوردند، پارچ�ه روي صورتش 
را که کنار زدم بس�يار منقلب ش�دم، 
چ�ون او را يک انس�ان واقع�اً معتقد 
ب�ه انق�لاب و اس�لام مي دانس�تم. تا 
جاي�ي که ش�نيده بودم هم�واره يک 
آدم مذهب�ي و اه�ل  نماز و پ�اک بود. 
به نظر من حيف بود که ش�هيد نش�ود
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»شهيد دکتر سيدحسن آيت و تدوين قانون اساسي« در گفت وشنود با دکتر علي قائمي اميري
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 دفاع آيت از ولايت فقيه
 حتي روی برخي روحانيون هم تأثير داشت

  احمدرضا صدري
روزهايي ک�ه بر ما مي گ�ذرد، تداعي گر س�الروز ترور 
جهادگر خس�تگي ناپذير، ش�هيد دکتر س�يد حسن 
آي�ت اس�ت. او  در دوره اي حس�اس از تاري�خ نظ�ام 
اس�لامي، به ايفاي نقش�ي ش�اخص پرداخت و همين 
مجاهدت، دشمنان را به انديشه حذف وي درافکند. در 
گفت وشنودي که پيش روي شماست، استاد دکتر علي 
قائمي اميري، به بيان شمه اي از خاطرات خويش از آن 
شهيد گرانمايه پرداخته است. به اميد آنکه مقبول افتد. 

  
نخس�تين ب�ار در کج�ا و چگون�ه ب�ا ش�هيد 

دکترسيدحسن آيت آشنا شديد؟
بسم الله الرحمن الرحمن الرحيم. بنده و مرحوم دکتر آيت 
قبل از انقلاب، در موسس��ه دارالتبليغ قم جامعه شناسي 

درس مي داديم و در آنجا با هم آشنا شديم. 
غير از شما، چه کسان ديگري در آنجا تدريس 

مي کردند؟
چهره هاي شاخصي درس مي دادند، از جمله مرحوم شهيد 
آيت الله مطهري. شهيد آيت فوق ليسانس جامعه شناسي 
بود، اما اطلاعات بسيار وسيعي در اين زمينه و زمينه هاي 
ديگر داشت. بنده در سال 48 در فرانسه بودم و ايشان در 

آلمان و در آنجا هم آشنايي ما ادامه داشت. 
پس از پيروزي انقلاب، آشنايي شما به چه نحو 

ادامه پيدا کرد؟
بعد از انقلاب ايشان در ش��وراي مرکزي حزب جمهوري 
اسلامي بود و بارها به من اصرار کرد که عضو حزب بشوم، 
ولي من با اينکه به حزب جمهوري و مؤسس��ان آن علاقه 
و اعتقاد داش��تم، ولي کلًا از اينکه عضو ح��زب يا گروهي 
بش��وم اکراه دارم، لذا گفتم: هر کاري که از دس��تم برآيد 
براي حزب انجام مي دهم، ولي عضو آن نمي شوم. مرحوم 
آيت از اعضاي مهم حزب جمهوري بود و خيلي هم فعاليت 
مي کرد. من هم به حزب رفت و آمد داشتم و هر وقت نظري 
از من مي خواستند، بيان مي کردم. بعد هم که قضيه مجلس 
خبرگان پيش آمد که هر دو در آن عضو بوديم و آش��نايي 

بنده و ايشان در آنجا بيشتر شد. 
از مجل�س خب�رگان و نق�ش ش�هيد آيت در 

تصميمات آن برايمان بگوييد.
شهيد آيت منش��ي مجلس خبرگان بود. تا جايي که يادم 
مي آيد، هيئت رئيس��ه مجلس خبرگان پنج عضو داشت 
که به لحاظ س��مت، از همه بالاتر آي��ت الله منتظري بود. 
ايشان رئيس مجلس بود، اما مجلس را عملًا شهيدآيت الله 
بهشتي اداره مي کرد. به هرحال آقاي بهشتي اروپا ديده و 
وارد به امور سياسي روز و بسيار انسان مدير و مدبري بود و 
به همين دليل به شايستگي تمام، از پس اداره مجلسي- که 
اعضاي آن فقها و علماي درجه يک بودن��د- برآمد. آقاي 
منتظري عملًا معاون آقاي بهش��تي بود. مرحوم آيت هم 
به عنوان منشي با دقت و تيزهوش��ي، کارها را سروسامان 
مي داد. در همين دوره بود که با مرحوم آيت انس بيشتري 

پيدا کرديم. 
شهيد آيت جزو نخستين کساني بود که در قبال 
ابوالحسن بني صدر موضع گيري کرد. از حاشيه و 

متن اين رويداد چه خاطراتي داريد؟
بعد از مجلس خبرگان، من در مجلس ش��وراي اسلامي با 
مرحوم آيت همکار بودم. در آنجا مرحوم آيت عليه بني صدر 
وارد مبارزه شد و س��لامتيان را- که در واقع دست راست 
بني صدر به حساب مي آمد- نش��انه گرفت. بگو مگو بين 
اين دو بالا گرفت و بسياري از اسرار از پرده بيرون افتادند. 
سلامتيان اتهامات بسيار وقيحانه اي به آيت مي زد و آيت 
ش��جاعانه و مردانه از خود دفاع مي کرد. نهايتاً هم مجلس 
به نفع آيت رأي داد. البته در آن دوره و در کل، امام س��عي 
داشتند جلوي بروز اين مخالفت را بگيرند و شهيد بهشتي 
و مرحوم آقاي هاشمي و ديگران هم تلاش مي کردند قضيه 
را به سکوت برگزار کنند، ولي اختلاف نظرها عميق تر از آن 
بود که بشود به اين شکل آنها را اداره کرد. اکثر نمايندگان 
مجلس طرفدار حزب جمه��وري بودند و گاه بحث خيلي 

بالا مي گرفت. 
شما در دانشگاه سوربن پاريس درس خوانده ايد، 
بنابراين بايد سابقه بني صدر و سلامتيان هم- که 
در فرانسه بودند- دستتان باشد. ارزيابي شما از 

شخصيت علمي- سياسي آنها چيست؟
بله، من از دانشگاه سوربن پاريس دکتراي جامعه شناسي 
ديني و دکت��راي علوم تربيت��ي دارم و در آنج��ا، گاهي با 
بني صدر همکلاس بودم. همينطور با مرحوم دکتر حسن 
حبيبي. بني صدر لقب دکترا را يدک مي کشيد، ولي واقعيت 

اين است که دکترا نداشت. 
چطور؟

در فرانسه کل اختيار دکتر شدن يا نشدن شما، در دست 
استاد اس��ت. هر اس��تادي در دوره دکترا، استاد راهنماي 
پنج دانشجوس��ت که دائماً همراه او هستند و استاد از زير 
و بم وضعيت درس��ي آنها خبر دارد و رأي کلي و نهايي را 
هم، اوست که مي دهد. اگر استادي لياقت دانشجو را براي 
کس��ب دکترا محرز نداند، امکان ندارد که او بتواند دکترا 
بگيرد. خود من در سال اول بودم که روزي به استادم گفتم 
که من اين مطل��ب را بلدم و حس مي کنم نيازي نيس��ت 
بيش از اين براي يادگيري معطل بمانم. استاد گفت که از 
من امتحان خواهد گرفت و همين کار را هم کرد. بعد هم 
خطاب به دانشگاه نوشت: اين دانش��جو را براي سال دوم 
ثبت نام کنيد. منظورم اين اس��ت که اختيارات استاد در 
نظام آموزش عالي فرانسه، تا اين اندازه وسيع است که در 
حالي که من هنوز سال اول را تمام نکرده بودم، به دانشگاه 
گفت که مرا در س��ال دوم ثبت نام کنند. در آنجا امتحان 
کتبي چندان ارزشي نداشت و استاد روي گفت وگوهايي 
که با دانشجو انجام مي داد، شايستگي او را محک مي زد. به 
همين دليل گاهي، حتي دوره دکترا تا 16 سال هم طول 
مي کشد، چون استاد بر شايس��تگي دانشجو براي کسب 
مدرک دکترا صحه نمي گذارد. بعضي از دوستان که الان 
در دانشگاه هاي ايران تدريس مي کنند، گاهي تا 11 سال 
منتظر کسب مدرک دکتراي خود بوده اند! بني صدر سواد 
و حوصله اينجور چيزها را نداشت و اهل بحث و درس نبود. 
به همين دليل کتاب هايي هم که نوش��ته، ارزش چنداني 
ندارند. حتي کتاب هاي اقتصادي او بيش��تر هوچي گري 
هس��تند و ارزش علمي ندارند. برعک��س او مرحوم دکتر 
حبيبي خيلي درس��خوان و ج��دي و حقيقت��اً در زمينه 

ولي امام که فرمودند: کساني که به اصل 
ولايت فقي�ه رأي نداده اند ح�ق ندارند 

کانديداي رياست جمهوري بشوند. . . 
همينطور است. من به عنوان عضو مجلس خبرگان 
براي سخنراني در بابلسر دعوت شدم. يکي در آنجا 
بلند شد و پرسيد: »بالاخره آقاي بني صدر به اصل 
ولايت فقيه رأي داد يا نداد؟« من همين قضيه اي را 
که براي شما تعريف کردم، در آنجا هم تکرار کردم. 
بعد در دانش��گاه بابل س��خنراني و دوباره ماجرا را 

تعريف کردم. 
پس بني ص�در چگونه توانس�ت خود را 

توجيه کند؟
شنيدم که سه چهار روز بعد از من به دانشگاه بابل 
رفت و در آنجا دوباره همين سؤال را از او پرسيدند. 
او هم مزورانه پاسخ داده بود که » منِ سيد و فرزند 
اميرالمومنين )ع( هستم، چطور باور مي کنيد که با 
علي)ع( و ولايت ايشان مخالف باشم؟«. آدم ها هم 
که عموماً عوام هستند و راحت گول اين فريبکاري ها 
را مي خورند و شروع کردند به شعار: مرگ بر قائمي 
دادن! جالب اينجاست بعداً که از شيخ علي پرسيدم: 
آيا بالاخره بني صدر به اصل ولايت فقيه رأي داد يا 
نداد؟ گفت: با همين چشم هاي خودم ديدم که رأي 
داد! به او گفتم: تو دين نداري؟ چرا دروغ مي گويي؟ 
قيامتي و حس��اب و کتابي در کار نيس��ت؟... البته 
بني صدر بعدها با عملکردش نشان داد که ذره اي به 
ولايت فقيه و حتي به خود امام هم اعتقاد ندارد. در 
روزنامه اش هم نوشت: طبق نظرسنجي هاي مفصل، 
به اين نتيجه رس��يده ايم که محبوبيت بني صدر از 
امام بيشتر است! تمام تلاش مرحوم آيت مصروف 
اين موضوع مي شد که اصل ولايت فقيه را جا بيندازد 

و به همين دليل هميشه با بني صدر درگير بود. 
با توجه به نکات�ي که ذک�ر کرديد، پس 
بني صدر چگون�ه به رياس�ت جمهوري 

انتخاب شد؟
او از همان اول که به ايران آم��د و حتي قبل از آن، 
داش��ت زمينه س��ازي مي کرد. ثروتمند هم بود و 
آدم هاي پول��داري مثل س��لامتيان هم حمايتش 
مي کردند و حس��ابي خرج کرد و با حيله و فريب، 
خودش را جا انداخت. من از جلسات و ستادهايي 
که تشکيل داده بود، خبر داشتم. حتي در مجلس 
خبرگان هم داش��ت زمينه س��ازي مي کرد، منتها 
مي خواست اينطور جا بيندازد که مردم مرا انتخاب 

کردند. 
موض�ع ش�هيد آي�ت در دف�اع از اصل 
ولايت فقي�ه يک موض�ع فقهي ب�ود يا 

جامعه شناسانه؟
مطمئن باشيد که 90 درصد جامعه شناسان دنيا، 
اصلًا دي��ن را قبول ندارند، چه رس��د ب��ه اين گونه 
بحث ها، بنابراين دفاع م��ن و مرحوم آيت، صرفاً از 
منظر ديني و در چارچوب اسلام بود. رشته تحصيلي 
خود من جامعه شناس��ي ديني است، اما اين رشته 
ربطي به اثبات دين ندارد، بلکه در آن بحث مي شود 
که مثلًا اين موضوع در دين اسلام اينطور است، در 
کنفوسيوس اينطور ، در بهائيت و... اينطور. در آنجا 
اصلًا صحبت از وحي و اين  حرف ها نيس��ت، بلکه 
بحث سر اين است که هر ديني چه آداب و رسومي 
دارد و کدام يک به مرور زم��ان تقدس پيدا کردند 
و مردم هم دنباله قضي��ه را گرفتند، مثل اعتقاد به 
نحوس��ت عدد 13 که هيچ مبناي علمي و منطقي 
ندارد، اما اغلب آدم ها ب��ه اين موضوع اعتقاد دارند. 
در جامعه شناسي ديني هم بحث بر سر اين است که 
چگونه بعضي از موضوعات همين قدر غيرعقلايي 
و غيرعلمي جنب��ه تقدس پيدا ک��رده و تبديل به 
دين ش��ده اند! در مجلس خب��رگان چون اکثريت 
اعضا روحاني بودند، حرف دانشگاهي ها و فکلي ها 
خيلي جلوه مي کرد، مخصوصاً کسي که مثل آيت 
درباره يک موضوع تخصصي مثل اصل ولايت فقيه 
اس��تدلال و بحث مي کرد. آيت انصافاً بسيار انسان 
ش��ريف، مخلص، دقيق و نجيبي بود. من به راست 
و دروغ هايي که درباره اش شايع کرده بودند، کاري 
ندارم. آن مردي که من از س��ال 51، 52 شناختم، 
بسيار انسان پاک و شريف و دلسوزي بود. او چون 
روحاني نبود، وقتي از اصل ولايت فقيه دفاع مي کرد، 

حرفش تأثير بيشتري داشت. 
آيا با شهيد آيت درباره اصل ولايت فقيه 

بحث هم مي کرديد؟
همفکر بوديم. موقعي که انسان موضوعي را با تمام 
جنبه هايش بررسي کند و بپذيرد، ديگر براي دفاع 
از آن ترديد به خود راه نمي دهد. ما هر دو عميقاً به 
اصل ولايت فقيه اعتقاد داش��تيم و بي آنکه دنبال 
شهرت و کسب وجهه و مسائل دنيوي باشيم، روي 
آن پافشاري کرديم. بعضي ها اصلاً به اين اصل اعتقاد 
نداشتند و رأي هم ندادند، ولي امروز به دروغ ادعا 

مي کنند که طرفدار ولايت فقيه هستند. آيت روي 
اعتقاد عميق باطني از اين اصل دفاع مي کرد و ابداً 
در فکر اينکه وکيل و وزير بشود نبود، در حالي که با 
کمي کوتاه آمدن و لابي گري، دست  کم مي توانست 
وزير علوم بش��ود. او هم در مجلس خبرگان و هم 
در مجلس شوراي اس��لامي، اعتبار و آبروي زيادي 
داشت و مي توانست مقام کسب کند، ولي دغدغه و 

مسئله اش اين حرف ها نبود. 
بني ص�در و هواداران�ش حت�ي قب�ل از 
انتخاب�ات مجلس، به آيت بس�يار حمله 

مي کردند. علتش چه بود؟
هدف اصلي آنها شهيد بهشتي و حزب جمهوري بود، 
منتها شهيد بهشتي صبر حيرت انگيزي داشت و اگر 
صد تا فحش هم به او مي دادي، آخرش با نهايت ادب 
مي گفت: »ديگر فرمايشي نداريد؟« اما آيت اينطور 
نبود و جواب م��ي داد، البته با لحني کاملًا منطقي. 
اهل تهمت زدن و توهين کردن نبود، اما س��کوت 
هم نمي کرد. سلامتيان هر مزخرفي را درباره آيت 
گفت، ولي من حتي يک کلمه هم حرف نامربوط از 
آيت، نه درباره او که درباره هيچ کس ديگر نشنيدم. 
فقط يک بار ديدم که عصباني شد و از تعبير »رذل« 
درباره سلامتيان استفاده کرد، آن هم موقعي بود که 
سلامتيان با کمال وقاحت، شايعه اي را که ساواک 
براي بردن آبروي آيت درست کرده و گفته بود که 
او در مدرسه دخترانه که درس مي داد، سر کلاس 
دختري را بوسيده بود، تکرار کرد. آن موقع بود که 
آيت واقعاً از کوره در رفت و گفت: »فکر نمي کردم 
اينقدر رذل باشي که شايعه ساواک را تکرار کني، 
معلوم است که از س��اواک هم رذل تري!« اين تنها 
باري بود که من آيت را تا اي��ن حد عصباني ديدم. 
هميش��ه آرام و منطقي حرف مي زد. مجلس شده 
بود محل درگيري اين دو. آي��ت به عنوان نماينده 
حزب جمهوري و س��لامتيان به عن��وان نماينده 

جريان بني صدر. 
هيچ وق�ت بي�ن آي�ت و بني ص�در هم 

برخوردي پيش آمد؟
بني صدر موذي گري ها و زرنگي هاي خاص خودش 
را داشت. از من و شما حرف هاي حسابي را مي گرفت 
و بعد به اس��م خودش جا مي زد و از آنها اس��تفاده 
مي کرد! يک  ب��ار در مجلس صبح خب��رگان- که 
غير علني ب��ود- حرف بيخودي درباره فلس��فه زد. 
آيت الله جوادي آملي اعتراض کرد که: اين چرنديات 
چيست که مي گوييد؟ تصور کرده ايد با يک عده آدم 
ناآگاه طرف هستيد که هر حرف بي معنايي که بزنيد 
جوابتان را ندهند؟ بني صدر که ديد گير افتاده است، 
گفت: »اين حرف را از آيت الله طالقاني شنيده ام!« 
آقاي جوادي هم پاس��خ داد: »بعيد مي دانم ايشان 
اين حرف را زده باش��ند، اگر هم گفته اند قطعاً در 
اين قسمت با فلسفه آش��نا نبوده اند«. غرض اينکه 
بني صدر هيچ وقت اش��کالي را گردن نمي گرفت و 
به گردن اين و آن مي انداخت و ضعف هايش را بروز 
نمي داد. به همين دليل هيچ وقت با آيت وارد بحث 
نشد، چون مي دانست از پس استدلال و معلومات 

او برنمي آيد. 
ولي شهيد آيت هيچ وقت دست از سر او 

برنداشت... 
حق داشت، چون بني صدر آدم توخالي و بيخودي 
بود، مخصوصاً بعد از رياست جمهوري تصور مي کرد 

از امام هم بالاتر است!
در جلسه تأييد اعتبارنامه آيت هم بوديد؟

بله، در آنجا سلامتيان آمد و همان مزخرفاتي را که 
به آنها اشاره کردم گفت، ولي به رغم تلاش هاي او، 
اعتبارنامه آي��ت رأي خوبي آورد. واقع��اً تاريخ چه 
عبرت هاي شگفت انگيزي در خود دارد. در آن روزها 
افرادي بودند که مي آمدن��د در تلويزيون علناً عليه 
قانون اساسي حرف مي زدند و حالا شده اند انقلابي 
دوآتيش��ه و به نان و نواهاي حسابي رسيده اند! من 
يک راننده آمبولانس بيمارس��تان را مي شناس��م 
که خود را به جاهايي بند کرد و هفت دوره نماينده 

مجلس شد و ميلياردها ثروت به جيب زد!
ش�هيد آيت با ميرحس�ين موسوي هم 

مخالف بود. شما چطور؟
من هم از همان ابتدا اصلًا و اب��داً با او موافق نبودم. 
وقتي نخس��ت وزير بود، چند بار ب��ا او دعوا کردم، 
منتها چون امام مي گفتن��د وحدت را حفظ کنيد، 

به او رأي دادم. 
دعوايتان با او سر چه موضوعي بود؟

يک موردش وقتي بود که منافقين در بابل قسمتي از 
کوهي را گرفته و ظاهراً در آنجا سيب زميني کاشته 
بودند. من رفتم نخست وزيري. چند نفر از نمايندگان 
مجلس هم آمده بودند. من در آنجا گفتم:اين قضيه 
ابداً يک امر عادي نيست، بفرستيد بروند وضعيت را 
بررسي کنند. گفت: »مشکلي نيست، ما هر وقت اراده 
کنيم مي توانيم جلوي آنها را بگيريم«، گفتم: »الان 
شايد بتوانيد با چند نيروي ساده جلويشان را بگيريد، 
ولي بعد که سازماندهي و تشکيلات پيدا کنند، کار 
دشوار مي شود«. ديدم دارد من من مي کند. عصباني 
شدم و گفتم: »تو منطقه را بهتر مي شناسي يا من؟ 
من اهل آنجا هستم.« خيلي از نظر کاري آدم ضعيف 
و بي دست وپايي بود. وقتي هم که کاري نمي توانست 
درست انجام بدهد، گردن اين و آن مي انداخت. از 
اين گرفتاري ها زياد داشتيم. در سال 88 هم به هر 
کسي که مي خواست به او رأي بدهد، مي گفتم که او 

آدم ضعيفي است و به درد اين کار نمي خورد. 
و سخن آخر درباره شهيد آيت؟

آيت در قضيه ولايت فقيه و کارهايي که انجام مي داد 
اخلاص داشت. من از اخلاص او اطمينان صددر صد 
دارم. موقعي که شهيد شد و جنازه اش را به مجلس 
آوردند، پارچه روي صورتش را که کنار زدم و بسيار 
منقلب ش��دم، چون او را يک انسان واقعاً معتقد به 
انقلاب و اسلام مي دانستم. تا جايي که شنيده بودم 
همواره يک آدم مذهبي و اهل  نماز و پاک بود. به نظر 

من حيف بود که شهيد نشود. 

در مجل�س خبرگان چ�ون اکثريت 
اعض�ا روحان�ي بودن�د، ح�رف 
دانش�گاهي ها خيلي جلوه مي کرد، 
مخصوصاً کس�ي که مثل دکتر آيت 
درباره يک موض�وع تخصصي مثل 
اصل ولايت فقيه اس�تدلال و بحث 
مي کرد. آيت انصافاً بس�يار انس�ان 
ش�ريف، مخل�ص، دقي�ق و نجيبي 
بود. آن م�ردي که من از س�ال 51، 
52 ش�ناختم، بسيار انس�ان پاک و 
دلسوزي بود. او چون روحاني نبود، 
وقت�ي از اص�ل ولايت فقي�ه دفاع 
مي کرد، حرفش تأثير بيشتري داشت


